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В статье рассмотрены особенности перемещения через таможенную границу 
жидких товаров (нефть, нефтепродукты и др.) в резервуарах большой 
ёмкости (цистерны, танкеры). Обоснована необходимость повышения 
точности измерения уровня контролируемой жидкости с целью минимизации 
материальных потерь. Авторами предлагается техническое решение 
несложного поплавкового измерителя уровня жидкости с абсолютной 
погрешностью измерения до нескольких миллиметров 
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The article considers the features of the movement of liquid goods (oil, oil products, 
etc.) across the customs border in large-capacity tanks (tanks, tankers). The necessity 
of increasing the accuracy of measuring the level of the controlled liquid in order to 
minimize material losses is substantiated. The authors propose a technical solution 
for a simple float liquid level meter with an absolute measurement error of up to 
several millimeters. 
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В статье рассмотрены основные тенденции рынка соковой продукции. 
Авторами проанализированы современные методы определения показателей 
безопасности, качества соковой продукции и идентификации подлинности ее 
происхождения, в том числе перспективные для таможенного дела 
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The article considers the main trends in the juice market, modern methods for 
determining safety indicators, the quality of juice products and identifying the 
authenticity of its origin, including promising ones for customs 
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В статье рассмотрены особенности функционирования нового направления 
таможенного контроля после выпуска товаров – мобильных групп. Авторами 
на основе данных Федеральной таможенной службы Российской Федерации 
проанализированы результаты деятельности мобильных групп за 2016–2020 
гг. Исследовано межведомственное взаимодействие мобильных групп с 
государственными органами, выявлены некоторые проблемы 
функционирования и сформулированы мероприятия, направленные на 
совершенствование деятельности мобильных групп 
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The article considers the features of the functioning of a new direction of customs 
control after the release of goods–mobile groups. Based on data from the Federal 
Customs Service of the Russian Federation, the authors analyzed the performance of 
mobile groups for 2016–2020. The interdepartmental interaction of mobile groups 
with government agencies was studied, some problems of functioning were identified 
and measures aimed at improving the activities of mobile groups were formulated 
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В статье авторами исследованы тренды развития таможенной службы 
Российской Федерации, основанные на цифровой трансформации механизма 
администрирования государственного контроля как происходящие в 
настоящее время, так и запланированные на ближайшее будущее и внедрение 
которых продиктовано современными реалиями 
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The article describes the development trends of the customs service of the Russian 
Federation based on the digital transformation of the state control administration 
mechanism, both currently occurring and planned for the near future, and the 
implementation of which is dictated by modern realities 
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В статье рассматриваются вопросы организации работы с 
информационными потоками при совершении таможенных операций в 
условиях функционирования электронных таможен. Авторами предлагается 
перечень мероприятий, направленных на повышение качества совершения 
таможенных операций 
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The article considers the issues of possible changes while working with information 
flows and performing customs operations in the conditions of functioning of 
electronic customs. The authors offer a list of measures aimed at improving the 
quality of customs operations. 
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В статье рассматриваются условия развития товарооборота и применение 
цифровых технологий, которые неизбежно заставляют прибегать к 
совершенствованию цифровых транспортных коридоров. Анализируется 
актуальная проблема оптимизации функционирования системы пунктов 
пропуска, которые, в свою очередь, влияют на скорость и качество 
осуществления таможенных операций. Авторами даны ключевые определения 
в рамках исследуемого вопроса, определены элементы экосистемы цифровых 
транспортных коридоров. Кроме того, определены направления реализации 
идеи электронного взаимодействия на базе интегрированной платформы в 
рамках экосистемы цифровых транспортных коридоров, определены 
первостепенные задачи  
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The article examines the conditions for the development of trade and the use of 
digital technologies, which inevitably force us to resort to improving digital transport 
corridors. The article analyzes the actual problem of optimizing the functioning of the 
system of checkpoints, which, in turn, affect the speed and quality of customs 
operations. The authors gave key definitions within the framework of the issue under 
study and identified the elements of the ecosystem of digital transport corridors. In 
addition, the directions for the implementation of the idea of electronic interaction on 
the basis of an integrated platform within the ecosystem of digital transport corridors 
have been defined, and the primary tasks have been identified 
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В статье авторами представлена методика статистического анализа данных 
таможенной статистики внешней торговли, основанная на использовании 
средств электронных таблиц. Данная методика может быть использована в 
научных исследованиях, на предприятиях и в организациях, занимающихся 
внешнеэкономической деятельностью, а также в образовательном процессе. В 
качестве анализируемых данных рассматриваются физические объемы 
импорта и фактическая стоимость кофе и чая в 2017–2020 гг. в Санкт-
Петербурге и Ленинградской области 
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In the article, the authors present a method of statistical analysis of data from 
customs statistics of foreign trade based on the use of spreadsheets. This technique 
can be used in the scientific research, at enterprises and institutions engaged in 
foreign economic activity as well as in the educational process. As the analyzed data, 
the physical volumes of imports and the actual cost of coffee and tea in 2017-2020 in 
St. Petersburg and the Leningrad region are considered. 
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В статье исследовано современное состояние газовой отрасли в России, а 
также перспективы её развития. Обозначены приоритеты реализации 
основных направлений государственной энергетической политики. Автор 
полагает, что одной из основных целей Энергетической стратегии Российской 
Федерации на период до 2035 года является долгосрочное эффективное 
развитие газовой отрасли, которая является вектором развития всего 
промышленного производства и общества в целом 
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In the article, the author examines the current state of the Russian gas industry, 
highlights the prospects for its development. The priorities of the implementation of 
the main directions of the state energy policy are outlined. The author believes that 
one of the main goals of the Energy Strategy 2035 is the long-term effective 
development of the gas industry, which is the vector of development of the entire 
industrial production and society as a whole.  
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На примере программ модернизации экономики Российской Федерации 
рассмотрены вопросы сопряженности задач и механизмов осуществления 
реиндустриализации и импортозамещения. В статье аргументированно 
утверждается, что только на основе реиндустриализации возможно 
достижение целевых показателей импортозамещения. В свою очередь, 
связанностью и взаимодетерминированностью этих процессов определяется 
необходимость реорганизации товарной структуры поставок по импорту для 
целей решения задач реиндустриализации в относительно близкой 
перспективе. Автором определены основные направления реформирования 
экономики в свете взаимозависимости задач, механизмов и планируемых 
результатов осуществления реиндустриализации и импортозамещения 
 



Ключевые слова: импортозамещение; реиндустриализация; 
неоиндустриализация; решоринг; технологический уклад; инвестиционные 
товары; промежуточные товары; внешнеэкономическая квота; 
деидустриализация; терциаризация; вертикальная интеграция; 
горизонтальная интеграция; экономические санкции 
 
IMPORT SUBSTITUTION AND REINDUSTRIALIZATION: ON THE ISSUE 

OF MUTUAL DETERMINISM OF THE PROCESSES OF ECONOMIC 
TRANSFORMATION 

 
Belchenko Marina A. 

 
Russian Customs Academy, St. Petersburg branch named after Vladimir Bobkov, 
Department of Customs Economics, Associate Professor, Candidate of Economic 
Sciences, Docent, e-mail: marina-spb-et@yandex.ru 
 
On the example of programs for the modernization of the economy of the Russian 
Federation, the issues of the conjugation of tasks and mechanisms for the 
implementation of reindustrialization and import substitution are considered. The 
author reasonably states that only on the basis of reindustrialization is it possible to 
achieve the target indicators of import substitution. In turn, the connectedness and 
interdetermination of these processes identifies the necessity to reorganize the 
commodity structure of imports for the purpose of solving the problems of 
reindustrialization in a relatively short term. The author defines the main directions 
of economic reform in the light of the interdependence of tasks, mechanisms and 
planned results of the implementation of reindustrialization and import substitution  
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В статье рассматривается влияние негативных процессов, связанных с 
нарушением экологического равновесия, пандемией коронавирусной инфекции 
COVID-19 и глобальным экономическим кризисом на экономическое развитие 
российских регионов. Выявляются наиболее пострадавшие сферы 
экономической деятельности, а также определяются устойчивые сектора 
экономики. В качестве объекта исследования выбран Уральский федеральный 
округ, на примере которого показаны негативные последствия влияния 
пандемии на экономическое положение региона, а также определены меры по 
устранению этих последствий в рамках поддержки малого и среднего бизнеса 
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The article examines the impact of negative processes associated with the ecological 
disbalance, the COVID-19 pandemic and the global economic crisis on the economic 
development of Russian regions. The most affected spheres of economic activity are 
identified, and stable sectors of the economy are determined. The Ural Federal 
District was chosen as the object of the study, by the example of which the negative 
consequences of the impact of the pandemic on the economic situation of the region 
are shown, and measures to eliminate these consequences are identified in the 
framework of support for small and medium-sized businesses  
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В статье проанализирован практический опыт внедрения в деятельность 
ФТС России инноваций при администрировании импортных операций. С целью 
повышения качества таможенного администрирования авторами предложена 
инновационная модель осуществления таможенного администрирования на 
основе блокчейн-платформы с учетом существующей нормативной правовой 
базы 
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The article considers the practical experience of introducing innovations into the 
activities of the Federal Customs Service of Russia while managing import 
operations. In order to improve the quality of customs administration, the authors 
proposed an innovative model for the implementation of customs administration 
based on a block-chain platform, taking into account the existing regulatory legal 
framework. 
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В статье раскрыта взаимосвязь осуществляемых в процессе цифровизации 
принципиально разных видов деятельности. Автором подчеркивается 
интеграционный характер этих взаимодействий. Впервые выдвигается и 
обосновывается тезис о свойстве цифровизации как универсального 
интегратора. В качестве результата делается вытекающий из данного 
свойства вывод о целесообразности междисциплинарного подхода к 
исследованиям процессов цифровизации 
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The article reveals the interrelation between fundamentally different types of 
activities carried out in the process of digitalization. The author highlights the 
integrative nature of these interactions. For the first time, the thesis about the feature 
of digitalization as a universal integrator is put forward and substantiated. As a 
result, a conclusion arising from this feature is made about the advisability of an 
interdisciplinary approach to the research of digitalization processes.  
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В статье рассматривается современное состояние и перспективные вопросы 
развития системы менеджмента качества. Описываются особенности 
внедрения стандартов менеджмента качества и их развитие во внутренней 
среде предприятия. Особое внимание уделяется перспективам развития 
внутренней среды и аудита в рамках менеджмента качества. Предложены 
критерии оценки уровня подготовки аудитора  
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This article considers quality management system development current state and 
promising issues in the Russian Federation. The implementation features of quality 
management standards and their development in the internal enterprise’s 
environment are described, special attention is paid for the development prospects of 
the internal environment and audit within the quality management framework, 
criteria for assessing the auditor’s abilities to improve the quality of the process are 
proposed 
 
Keywords: company; management decisions; management; company management; 
quality management system; quality; quality management development 
 
УДК 94 (47).084.6; 343.79 

 
ОБЕСПЕЧЕНИЕ ВНУТРЕННЕЙ БЕЗОПАСНОСТИ СССР 

ВО ВТОРОЙ ПОЛОВИНЕ 1930-х гг.: ЭКОНОМИЧЕСКИЙ АСПЕКТ 
 

Жаркой Михаил Эмильевич 
 

Санкт-Петербургский имени В.Б. Бобкова филиал Российской таможенной 
академии, старший преподаватель кафедры международно-правовых 
дисциплин, канд. ист. наук, доцент, e-mail: jarckoy@yandex.ru 
 
В работе проводится комплексный анализ уголовно-правового института 
экономической преступности по советскому законодательству 1920–1930-х гг. 
прошлого века. Автор доказательно пытается показать законодателю ХХI 
века, что системный подход к проблеме обеспечения экономического 
суверенитета СССР – это положительный опыт, который можно и 
желательно использовать в сегодняшних экстраординарных условиях, 
связанных с санкциями против России 
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The paper provides a comprehensive analysis of the criminal law Institute of 
economic crime under the Soviet legislation of the 1920s – 1930s. the Author 
convincingly shows a systematic approach to the problem of ensuring the economic 
sovereignty of the USSR, offering to use positive experience in today's extraordinary 
conditions associated with world sanctions against Russia 
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Статья посвящена рассмотрению зарубежного опыта противодействия 
теневым экономическим явлениям. Авторы рассматривают инструменты 
противодействия теневой экономике таких стран, как Япония, Дания, 
Сингапур, Соединенное Королевство, Канада, Индия, Финляндия и других. 
Приведены данные объемов теневой экономики по странам мира  
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The article is devoted to the consideration of foreign experience in countering 
shadow economic phenomena. The article examines the instruments of counteracting 
the shadow economy in such countries as Japan, Denmark, Singapore, the United 
Kingdom, Canada, India, Finland, etc. A review of the literature on this topic is 
carried out. Also given are data on the volumes of the shadow economy by countries 
of the world 
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В статье описаны особенности формирования критериев оценки 
эффективности материально-технического обеспечения федеральных органов 
исполнительной власти. Особое внимание уделяется процессу формирования 
эффективных цепей поставок и необходимости оценки не только 
экономической, но и целевой эффективности 
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The article describes the features of the formation of criteria for evaluating the 
effectiveness of material and technical support of Federal executive bodies. Special 
attention is paid to the process of forming effective supply chains and the need to 
assess not only economic, but also target efficiency 
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ОЦЕНКА ДОБРОСОВЕСТНОСТИ УЧАСТНИКА 
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В статье автор дает обоснование необходимости использования теории и 
практики реализации концепции корпоративной социальной ответственности 
для оценки добросовестности участников внешнеэкономической 
деятельности. Объективная оценка добросовестности необходима для 
реализации целевого ориентира развития Федеральной таможенной службы 
по созданию конкурентных преимуществ, для добросовестных участников 
внешнеэкономической деятельности 
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деятельности; корпоративная социальная ответственность; Хартия 
добросовестных участников внешнеэкономической деятельности; система 
управления рисками; категоризация участников внешнеэкономической 
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In the article the author substantiates the need to use the theory and practice of 
implementing the concept of corporate social responsibility to assess the 
conscientiousness of participants in foreign economic activity. An objective 
assessment of conscientiousness is necessary to implement the target for the 
development of the Federal Customs Service to create competitive advantages for 
conscientious participants in foreign economic activity 
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Статья посвящена исследованию такой меры административного 
принуждения, как таможенный и предполётный досмотр пассажиров  
и багажа. Автором раскрываются сущность и особенности указанных мер 
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The article is devoted to the study of such a measure of administrative coercion as 
customs and pre-flight inspection of passengers and baggage. The author reveals 
the essence and features of these measures 
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МЕТАМОРФОЗЫ ОТЕЧЕСТВЕННОГО УГОЛОВНОГО ПРАВА 
ПО ОТНОШЕНИЮ К ДЕТСКОЙ ЛИТЕРАТУРЕ ПРОШЛЫХ ЛЕТ 
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Статья предназначена для изучения студентами юридических специальностей 
отдельных вопросов уголовного права на основе детской литературы прошлых 
веков. Автором сделан сравнительно-правовой анализ положений детской 
литературы, которые, с точки зрения криминологической науки, способны 
оказывать негативное влияние на несовершеннолетних читателей, вызывая 
неприязнь к представителям отдельных социальных групп. Решение вопросов 
внесения художественных произведений в список экстремистских материалов 
требует обоснования квалифицированным экспертным исследованием 
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The article is intended for students of legal specialties to study certain issues of 
criminal law on the basis of children's literature of past centuries. The author has 
made a comparative legal analysis of the provisions of children's literature, which, 
from the point of view of criminological science, can have a negative impact on 
underage readers, causing hostility towards representatives of certain social groups. 



The solution to the issues of including works of art in the list of extremist materials 
requires substantiation by qualified expert research 
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Автор статьи обращается к результатам реформирования отечественного 
гражданского законодательства в отношении оказания финансовых услуг. 
Внимание акцентируется на сфере заёмных отношений. Кроме того, 
рассматриваются  и другие проблемы финансовых сделок, регламентируемых 
нормами гражданского законодательства 
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The author refers to the results of reforming domestic civil legislation in relation to 
the provision of financial services. Attention is focused on the sphere of loan 
relations. In addition, other problems of financial transactions regulated by the 
norms of civil legislation are considered. 
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В статье исследуется современное состояние прав женщин в Афганистане, 
нормы обычного права, исламского права и государственного права, 
нарушающие права женщин. Анализу подвергнуты отчеты афганских  
и международных правозащитных организаций о положении в области прав 
человека в Афганистане 
 
Ключевые слова: Конституция 2004 года; права женщин; Афганская 
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The article examines the current state of women’s rights in Afghanistan, violations of 
women’s rights under customary law, Islamic law, and State law, the reports of 
Afghan and international human rights organizations on the human rights situation in 
Afghanistan were analyzed 
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В статье анализируются особенности установления на законодательном 
уровне должностей государственной службы в Российской империи XIX – 
начала XX века. Анализируется содержание требований к кандидатам на 
должности в учебных заведениях российского государства. Рассматриваются 
аспекты законодательных изменений в должностной организации 
государственной службы преподавателей университетов 
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The article considers the features of the legislative registration of civil service 
positions in the Russian Empire of the 19th–early 20th centuries. The content of 
requirements for candidates for the positions in educational institutions of the 
Russian state is analyzed. The aspects of legislative changes in the official 
organization of the civil service of university teachers are considered. 
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